
 

 

Svar på frågor från informationsmöte i 
Bergsgårdens bystuga 
2023-09-05 
 

1. Följer kommunen de nya reglerna i LAV som kom vid årsskiftet? 

Svar: Ja, då förändringarna enbart handlar om ett förtydligande. Man har egentligen inte 
ändrat i innehållet i lagen, och kommunen har redan jobbat så. 

2. Tolkar kommunen det så att kommunen nu måste bevisa att man erbjuder en 
lösning som är bättre än den nuvarande? 

Svar: Den nya formuleringen i lagstiftningen är ett tydliggörande av att kommunen i 
bedömningen för det större sammanhanget som helhet ska ta särskild hänsyn till 
möjligheten att tillgodose behovet genom en enskild anläggning som kan godtas med 
hänsyn till skyddet för människors hälsa eller miljön. Detta innebär inte att kommunen 
har en bevisbörda för varje enskild anläggning, utan bedömningen görs precis som 
tidigare utifrån behovet av att med hänsyn till skyddet för människors hälsa eller miljön 
ordna VA i ett större sammanhang. Eftersom Falu kommun har många små byar med 
klungbebyggelse som skulle kunna ha ett behov av allmänt VA så har man redan 
tidigare haft ett arbetssätt där sådan hänsyn tagits, för att kunna prioritera VA-
kollektivets resurser dit de bäst behövs.  

3. Hur mår reningsverket i Främby?  

Svar: Reningsverket mår bra och det bedöms utifrån de myndighetskrav som finns 
gällande reningsverkets utsläpp och mäts kontinuerligt enligt gällande 
provtagningsschema.  

Villkor 4 och 5   
Resthalterna i det behandlade avloppsvattnet får som riktvärde inte överstiga 0,5 mg 
totalfosfor per liter respektive 15 mg BOD7 per liter, beräknat som flödesvägt 
medelvärde för kalendermånad. 

Resthalterna i det behandlade avloppsvattnet får som gränsvärde inte överstiga 0,5 mg 
totalfosfor per liter respektive 15 mg BOD7 per liter, beräknat som flödesvägt 
medelvärde för kalenderår. 

Gränsvärdena började gälla den 1 januari 2001. 

  

 



Reningsresultatet över året sammanfattas nedan:  

    
   
   
   

   
   
   

Utgående vatten  
Medelvärden  

     BOD7         Tot-P  
Period        mg/l  mg/l  

   Januari  12  0,3  
   Februari  15  0,4  
   Mars  8 0,2 
   April  5 0,2  
   Maj  5 0,2  
   Juni  4  0,3 
   Juli  3 0,3  
   Augusti  5  0,3  
   September  5  0,2  
   Oktober   6  0,5  
   November  9  0,5  
   December  6  0,3  
Medelvärde  Helår  7  0,3  
Gränsvärde   kalenderår  15  0,5  
Riktvärde   kalendermån  15  0,5  

 
BOD7 resultaten baseras på analyser av dygnsprov medan resultaten av tot-P kommer 
från veckoprover. 

BOD7, är en förkortning för Biochemical Oxygen Demand (biokemisk syreförbrukning) 
och är ett sätt att mäta organiskt material i vatten. Metoden mäter hur mycket lösligt syre 
som behövs för mikroorganismer att bryta ned organiskt material i vatten under sju 
dygn. Höga halter organiskt material i vattendrag leder till syrebrist i vattnet. 

Tot-P, är en förkortning för total fosfor. Fosfor är ett icke-metalliskt grundämne som är 
essentiellt för alla levande celler. Fosfor tillsammans med kväve i höga halter kan orsaka 
övergödning i vattendrag.   

Personekvivalent (pe), är ett mått på den mängd syre som går åt för att bryta ner 
organiskt material. En pe motsvarar den mängd nedbrytbart organiskt material som har 
en biokemisk syreförbrukning på 70 gram löst syre per dygn under sju dygn (BOD7).  
Pe är inte samma sak som antal fysiska personer som är anslutna till ett reningsverk,   
pe-begreppet gör det möjligt att räkna samman hushålls- och industribelastning in till 
avloppsreningsverket. 

4. Tillståndet gäller för 50 000 pe , är nuvarande belastning 46 000 pe innan 
Grycksbo ansluter? Finns då kapacitet att också ansluta Bergsgården nu?  

Svar: Nuvarande belastning är 39.400 pe tillståndet gäller för 50.000 pe Främby nya 
reningsverk beräknas stå klart tidigast 2028 och då ha en kapacitet för 70.000 pe  



 

 
5. Hur funkar ledningen idag? Den nya ledningen fungerar ju inte - hur ska man 

då kunna ansluta fastigheterna i Bergsgården? 

Svar: Ledningen fungerar som det är tänkt. Under och efter driftsättning av 
pumpstationerna har det varit några problem med maskinell utrustning. Exempelvis 
ventiler och styrning. Det är åtgärdat och pumpstationerna fungerar som de ska. 

2023 varit utmanande med långvarig och även kraftig nederbörd som belastat 
ledningsnätet och pumpstationerna hårt och som också resulterat i 
nödavledning/bräddning av avloppsvatten. 

6. Innebär inte problemen som finns med överföringsledningen att FEV:s lösning 
nu, där avlopp släpps ut i vattnet, är sämre än den befintliga? 

Svar: Bräddning/nödavledning, är tillfälliga utsläpp av orenat eller delvis renat 
avloppsvatten. Detta kan ske när reningsverk eller ledningar är överbelastade och 
vattenmängden är större än vad ledningssystemet klarar av. Normalt sker bräddning i 
samband med kraftiga och/eller långvariga regn. Att i systemet kunna nödavleda 
avloppsvatten är en viktig funktion, om avledning inte kan ske i ledningsnätet, 
pumpstationer eller reningsverk kommer avloppsvatten tränga upp i fastigheter i stället. 

7. Skyfallsutredning - sedan de nya lagändringarna måste kommunen göra en 
skyfallsutredning för hur VA-anläggningen påverkas vid skyfall. Har en sådan 
gjorts för Bergsgården? 

Svar: Det pågår ett arbete att ta fram en kommunal vattentjänstplan, FEV gemensamt 
med Falu Kommun. Skyfallsbedömningen är en del av denna plan och är påbörjad men 
inte klar. Vattentjänstplanen kommer att vara färdig för samråd under VT 2024.  

Länsstyrelsen har tagit fram en skyfallskartering men den omfattar enbart de centralare 
delarna av Falun. 

8. Om man har en ny avloppsanläggning och miljö utövar tillsyn efter 1 år och 
man inte har anslutit sig, vad händer då? Frågande har en relativt ny 
anläggning. 

Svar: Det ser lite olika ut beroende på område. I vissa fall syftar utbyggnaden till skydd 
av dricksvatten - då måste fastighetsägaren ansluta sig. Anslutningsavgiften måste 
fortfarande betalas. 

9. Det visades en tidsplan men inga datum angavs? 

Svar: Tidsplanen blir beroende på hur det går att komma fram med frivilliga avtal. Om 
det inte går blir det en längre handläggning via Lantmäteriet. Om vi kommer fram med 
frivilliga avtal förhoppning start sommaren 2024, byggtid på ca 18 månader. Via 
lantmäteriet behöver det läggas på cirka 14-18 månader ytterligare. 



10. Anläggningsavgift - när FEV har grävt klart och gett förbindelsepunkt skickas 
en faktura. Vad händer om man då inte betalar? 

Svar: Normalt faktureringsförfarande tillämpas. 

11. När fakturan skickas ut så ska alltså alla fastighetsägare kontakta sin bank och 
lyckas få ett lån inom fakturans betalningstid? 

Svar: Det finns möjlighet att prata med banken tidigare, man kommer märka att det 
närmar sig när grävarbetena görs. När man väljer att kontakta sin bank är upp till var 
och en. 

12. Sker anslutningar när hela området är klart, så alla får fakturan samtidigt? 

Svar: När din förbindelsepunkt är driftsatt skickas fakturan ut.  
Tidpunkt för driftsättning kan komma att variera beroende på hur nätet byggs ut. 

13. Här efter byvägen ligger redan ett rör för dricksvattnet som ska provtryckas , 
Fastighetsägaren önskar veta om FEV behöver göra arbeten där för eventuella 
markintrång. 

Svar: När detaljprojekteringen är avslutad kommer vi att veta vilka intrång som är 
aktuella. I den intrångsvärdering som skall utföras kommer samtliga projekterade 
intrång att värderas. 

14. Hur gör ni för att nå över annan fastighetsägares tomt så att ni når min 
fastighet om ni inte får markupplåtelseavtal?  

Svar: Om man inte kommer överens med markägaren kommer det intrånget att ingå där 
Lantmäteriet kan utfärda ledningsrätt för att säkra tillgång. 

15. Tidsplan för provtryckning - blir den i år? 

Svar: På ett av FEV:s interna planeringsmöten beslutades att provtryckning skall utföras 
som en del i Entreprenaden. 

16. Rapport om Främby reningsverk - problem med pumpning i nuvarande 
ledning. När är reningsverket utbyggt? 

Svar: Tidigast 2028. 

17. Rapporten säger klart och tydligt att reningsverket inte kommer klara av 
mängderna när Bergsgården kopplas in? 

Svar: Frågeställaren ¨hänvisar till en rapport men anger inte vilken rapport. Se punkt 4 
gällande ”mängder”.  

  



 

 
18. Finansiering - träder en avbetalningsplan i kraft när ni kopplat in? 

Svar: När anslutningsfakturan kommer och man nekats banklån så kan man få 
avbetalningsplan. Speciella krav skall uppfyllas. 

19. Är det först när man fått klartecken att förbindelsepunkten är klar innan man 
själv kan börja gräva? Kan man inte sätta i gång grävningen innan detta? 

Svar: Jo, på egen mark gör man det man vill. 

20. Anslutningsavgiften - 1a januari varje år kan taxorna ändras, vilket innebär 
att ju längre tid desto dyrare riskerar det att bli. Är det en ny taxa för varje 
kalenderår? 

Svar: Kommunfullmäktige fattar beslut en gång per år om vilken taxa som skall gälla för 
nästkommande år. 

21. Kan det skilja mellan olika fastighetsägare i vilket kalenderår det blir? 

Svar: Nej, under förutsättning att projektet fortlöper utan avbrott genom hela 
entreprenaden kommer samma anslutningsavgift att debiteras. 

22. Varför förespråkar FEV att alla också väljer att ansluta sig till vatten? 

Svar: Med anledning av att kommunen ser ett behov av att bilda verksamhetsområde 
skall VA-huvudmannen erbjuda allmänt VA till de som bor inom området. En del 
fastighetsägare har behov av bara spillvatten, en del av både och. Eftersom 
lagstiftningen ser ut som den gör bygger man ut båda ledningsslagen för att 
samordningsvinsterna är stora för VA-kollektivet. VA-huvudmannen ser att så många 
fastigheter som möjligt även ansluts till vatten. Detta för att få större intäkt till VA-
kollektivet men också för att kommunalt vatten långsiktigt är säkrare över tid. 
Kontrollintervaller och möjligheter till justering är betydligt bättre än för enskilda 
fastighetsägare om något skulle förändras tillfälligt eller över tid. 
   
23. Om det under ledningsgrävningarna sker något så att den egna anläggningen 

förstörs, vad händer då? 

Svar: Det blir en skadeärendehantering i så fall. Samrådet som har gjorts syftar till att ta 
reda på var brunnar etc. på privata fastigheter är belägna för att undvika att vara nära 
dem i möjligaste mån. 

24. Finns det ett vinstintresse i att ansluta?  

Svar: VA är alltid utan vinstintresse. Det kan bli bättre finansiering av projektet om alla 
ansluter sig  

25. Får man betala för vatten om man bara har spillvatten? 



Svar: Nej, men man betalar för hur vattenförbrukningen belastar spillvattennätet. Går att 
installera vattenmätare om man vill betala efter det man egentligen släpper ut. Annars 
schablon. 

26. Fastighetspumpstationen som man blir påtvingad - får man gräva ner den var 
som helst på sin tomt? 

Svar: Man får välja i väldigt stor utsträckning, men tänkt placering skall ske i samråd 
med FEV. Slangbil och servicefordon behöver kunna komma åt relativt enkelt. FEV 
skall godkänna tänkt placering innan tanken grävs ned. 

27. Om man är borta i några veckor och pumpar stannar, vad händer då? 
Kommer inte pumpen tjockna ihop? 

Svar: Nej, Ingenting, då det inte heller sker något inflöde i tanken. 

28. Vi som redan har kommunalt avlopp - vilken anslutningsavgift ska betalas? 

Svar: Om fastigheten redan är ansluten till spillvatten och fastighetsägaren väljer att 
ansluta sig till vatten är kostnaden cirka 55 000 kr utifrån 2023 års taxa.  

29. Som frågeställaren förstår det så är det tvångsanslutning för avlopp, men inte 
vatten? Riksdagen har röstat igenom en motion om att man inte ska ha 
tvångsanslutning, vad händer om lagstiftningen ändras? 

Svar: Lagstiftaren var tydlig med att inget ändrats i dagsläget. Kommunen vill inte 
spekulera i vad som händer om lagen ändras längre fram i tiden. 

30. I bild såg det ut som att anslutningspunkten låg utanför fastighetsgräns. 
Innebär det att man får gräva på annans mark eller drar FEV till 
fastighetsgräns? 

Svar: FEV gör ett stick till fastighetsgräns. 

31. Järgarvet - ska det grävas om för vatten fast vi precis lagt en ledning där? 

Svar: Ja, troligtvis.  

32. Är det solidariskt att ha dåliga upphandlingar som innebär att det blir 
fördyringar? 

Svar:  Eftersom ingen konkret upphandling nämns är det svårt att besvara frågan. De 
upphandlingar FEV är ansvarig för sker helt i enlighet LOU/LUF. 
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